
فعلاشناسنامهبیشناسنامه
قانون اعطای تابعیت به فرزندان زنان ایرانی با مردان خارجی هنوز 

اجرایی نشده است 
الههمحمدی/خبرآنلاین

نزدیک به چهارماه از تصویب و ابلاغ قانون 
اعطای تابعیت به فرزنــدان زنان ایرانی 
با مردان خارجی گذشــته، اما هنوز هیچ 
شناسنامه ای برای این فرزندان صادر نشده 
است.»هنوز نه شناســنامه داریم نه هیچ 
اوراق هویتی. خواهر و برادرم ترک تحصیل 
کرده اند. به مدرســه راهشان نمی دهند، 
خودم به زور توانستم دیپلم بگیرم. هنوز به 
یک نفر هم شناسنامه نداده اند.«برای مریم 
مثل محمد، هنوز نه خبری از شناسنامه 
اســت نه خبری از گرفتن اوراق هویتی. 
آن ها که همه از مادرانی ایرانی و پدرانی 
افغانستانی هســتند، حالا ۲۰ ساله و ۲۱ 
ســاله اند؛ نزدیک به چهارماه از تصویب و 
ابلاغ قانون اعطای تابعیت به فرزندان زنان 
ایرانی با مردان خارجی گذشته و آن ها به 
همراه بســیاری مثل خودشان به وزارت 
خارجه و ثبت احــوال رفته اند، اما جواب 
یکی بوده است: »فعلا شناسنامه نمی دهیم 
تا شیوه نامه اش ابلاغ شود.«شیوه نامه ای که 
تعیین و تکلیفش به دست لعیا جنیدی، 
معاون حقوق رئیس جمهور افتاده است؛ 
آن طــور که احمد میــدری،  معاون امور 
اجتماعی وزارت رفاه گفته در جهت اجرای 
این قانون جلسه ای در سازمان ثبت احوال 
کشور برگزار شده که حقوق دانان سازمان 
درباره شیوه اجرایی قانون اعطای تابعیت 
ابهاماتی داشــته اند و از آنجــا که وزارت 
رفاه نماینده دولــت در مجلس بود، قرار 
شده از معاونت حقوقی رئیس جمهوری، 

استفساریه و کسب تکلیف شود.
ماجراییکقانون

 ماجــرای قانون لایحــه اعطای 
تابعیت به فرزندان زنــان ایرانی با مردان 
خارجی عقبه طول و درازی دارد. از سال 
۱۳۰۷ تا همین چند مــاه پیش، قوانین 
تابعیت فرزندان حاصــل از ازدواج زنان 
ایرانی با مردان خارجی مسیرهای متفاوتی 
را طی کرده اند. در این ســال ها جسته و 
گریخته به بعضی از این فرزندان شناسنامه 
و اوراق هویتی داده شــد تا اینکه در سال 
۸۵، مجلــس بالاخره مــاده واحده ای را 
تصویب کــرد که بر اســاس آن فرزندان 
حاصــل از ازدواج زنان ایرانــی با مردان 

خارجی که در ایران متولد شده یا حداکثر 
تا یک ســال پس از تصویب ایــن قانون 
در ایران متولد می شــدند می توانستند 
بعد از رسیدن به ســن هجده سال تمام 
تقاضای تابعیت ایرانی و در صورت نداشتن 
سوءپیشینه کیفری یا امنیتی و اعلام رد 
تابعیت غیرایرانی به تابعیت ایران پذیرفته 
شوند. به این ترتیب، تا سن هجده سالگی، 

این فرزندان بدون هویت باقی می ماندند.
ســال ۸۸، مجلس بر این مــاده واحده 
اصلاحیه ای زد، اما شورای نگهبان به دلیل 
بار مالی آن را تایید نکرد و طرح به نتیجه 
نرسید. مجلس دهم که از راه رسید، وقتش 
بود که زنان این مجلس که بیشتر آن ها از 
اصلاح طلبان هستند دوباره طرحی در این 
زمینه به جریان بیندازند. طرحی با عنوان 
اصلاح موادی از قانــون مدنی که از زاویه 
برابری حقوق زنان و مــردان در ایران به 
مسئله تابعیت نگاه و با قرار گرفتن نام مادر 
در کنار پدر در ماده ۹۷۶ قانون مدنی، آن 
را اصلاح می کرد، اما همان طور که انتظار 

می رفت آنقدر این طــرح با مقاومت های 
مختلف در داخل و بیرون مجلس روبه رو 

شد که به نتیجه نرسید.

با تمــام ایــن مخالفت ها شــهیندخت 
مــولاوردی کــه در آن ســال معــاون 
و  زنــان  امــور  در  رئیس جمهــور 
ریاســت جمهوری بود، لایحــه ای با نام 
اعطای تابعیت به فرزنــدان زنان ایرانی با 

مردان خارجی روانه دولت و بعد مجلس 
کرد، اما با ایرادات امنیتی شــورا روبه رو 
شــد تا اینکه بالاخــره با رفع ایــن ایراد 
براســاس ماده واحده این لایحه فرزندان 
حاصل از ازدواج شــرعی زنــان ایرانی با 
مردان غیرایرانی که قبل یا بعد از تصویب 
این قانون متولد شده یا می شوند قبل از 
رسیدن به سن ۱۸ سال تمام شمسی به 
درخواست مادر ایرانی در صورت نداشتن 
مشکل امنیتی  به تابعیت ایران در می آیند. 
۵۰هزارکودکبیشناسنامه

انجمن »دیــاران« از ســال ۹۶ 
تغییــر نگرش نســبت به مهاجــران در 
جامعه  ایران و مطالعه  آسیب شــناختی 
قوانین مربوط به مهاجــران در ایران را به 
عنوان ماموریت خود مطرح کرده اســت. 
پیمان حقیقت طلب، مدیر پژوهش های 
این انجمن اســت. او که طی این سال ها 
به موضوع فرزندان بی هویــت پرداخته 
می گوید مادران ایرانی که فرزندانشــان 
هنوز شناسنامه ندارند، گروهی تلگرامی 

دارند که اعضایش زیاد است و امیدوارند 
که بتوانند برای بچه هایشــان شناسنامه 
بگیرنــد؛ »هیچ کــدام از بچه هــای این 
مــادران شناســنامه ندارنــد و در واقع 
بی هویت هســتند. این درحالی است که 
رئیس جمهور قانون اعطــای تابعیت به 
فرزندان زنان ایرانی با مردان خارجی را به 
سه وزارت خانه رفاه، دادگستری و کشور 
ابلاغ کرد. وزارت کشــور هــم این قانون 
را بلافاصله به اســتانداری ها و اداره ثبت 
احوال ابلاغ کرد تا پروسه را اجرایی کنند 
و بچه هایی که مادر ایرانی و پدر خارجی 

دارند بتوانند شناسنامه بگیرند.«
سوءاســتفادهازاینقانون

بحثیحاشیهایاست
طیبه سیاوشــی، عضو فراکسیون زنان 
مجلس یکی از نماینــدگان مدافع لایحه 
اعطــای تابعیت بــه فرزنــدان حاصل 
از ازدواج زنــان ایرانی با مــردان خارجی 
بود. او درباره تعلل در اجرایی شــدن این 
قانون به خبرآنلاین می گویــد: »باید در 
لایحه ای کــه دولت به مجلس فرســتاد 
موضوع شیوه نامه را قید می کرد و ما هم 
به عنوان نمایندگان مجلس نتوانســتیم 
چیز زیادی را به ایــن لایحه اضافه کنیم. 
هرچیزی که می خواســتیم به این لایحه 
اضافه کنیــم با مخالفــت و بحث روبه رو 
می شد. به هرحال الان ۹۰ درصد این کار 
طی شده و امیدوارم خانم جنیدی این کار 

را هرچه سریع تر به سرانجام برساند.«
سیاوشی درباره انتقاد به این قانون به این 
دلیل که ممکن اســت مردان به واسطه 
این قانــون از زنان ایرانی سوءاســتفاده 
کنند، می گویــد: »همیشــه راه فرار از 
قانون وجود دارد. هیچ ارتباط معناداری 
از موقعی کــه این قانون تصویب شــده 
بین مهاجرت بیشتر و تصویب این قانون 
به وجود نیامده اســت. حتی کمیسیون 
حقوق بشــر از این قانون حمایت خوبی 
کرده اســت. بحث اینکه با اجرایی شدن 
این قانون مردان خارجــی از زنان ایرانی 
سوءاستفاده خواهند کرد بحثی حاشیه ای 
است. پیش از تصویب این قانون هم این 
 ازدواج ها وجود داشــته و زیــاد هم بوده

 است.«

وضعیت نوزاد رها شده در اسکو

»یلدا«دخترزمستاناسکو
راهیآلمانشد

روحالهعبدالعلیزاده/گروهجامعه
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ســیزدهم آذرماه، نوزادی در داخل پلاستیک و 
کنار رودخانه ای در شهرستان »اسکو« پیدا شد؛ 
نوزاد دختری ۱۰ روزه که حتی بند نافش هم جدا 
نشده بود. خبر به سرعت در فضای مجازی منتشر 
شد و بهزیستی و دادگستری آذربایجان شرقی 
به ماجرا ورود کردند. در نهایت ســاعت ۲۳ روز 
۱۴ آذرماه، نوزاد کوچک به شیرخوارگاه احسان 
تحویل داده شــد. این نوزاد به خاطر پارس یک 
سگ در آن حوالی مورد توجه یک خانواده قرار 
گرفت و توسط آن ها تحویل مقامات انتظامی شد.
وضعیتنوزادرهاشدهدراسکواز 

زبانمدیرکلبهزیستیاستان
مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی اعلام کرده 
بود: وضعیت سلامتی نوزاد رها شده مطلوب است 
و تحت نظر پزشک مراقبت می شود و بعد از اخذ 
و اعلام جواب آزمایش های متعــدد از نوزاد، در 
صورت نیاز، نوزاد در بیمارستان بستری خواهد 
شد. ارشدزاده خاطرنشان کرده بود: اگر پدر و مادر 
این نوزاد  برای تحویل نوزاد به بهزیستی مراجعه 
کنند، دادگاه تشــکیل و با هماهنگی دســتگاه 
قضایی نگهداری نوزاد تعیین تکلیف می شــود؛ 
ولی اگر کسی برای تحویل نوزاد مراجعه نکند، 
این نوزاد دختر به عنوان کودک بی سرپرســت 
در بهزیستی نگهداری خواهد شد. بیش از یک 
ماه از این ماجرا گذشــت و خبــری در رابطه با 
واگذاری سرپرســتی این نوزاد یک ونیم ماهه از 
سوی بهزیستی آذربایجان شــرقی به دستمان 
رســید. زوجی با اصالت تبریزی و ساکن کشور 
آلمان از سال ۹۴ درخواست سرپرستی نوزاد از 
تبریز را داده  بودند و حال قرعه به نام آن ها افتاده 
است. شیرخوارگاه احسان، فضایی پر از عشق و 
محبت به خود گرفته است و نگرانی و دلشوره در 
چهره  پدر و مادر جدید نوزاد موج می زند. آن ها 
قرار ندارند و دست هایشان را بر هم می فشارند و 
منتظر آمدن نوزاد هستند. شوهر هر از گاهی در 
گوش همسرش چیزی می گوید و تبسمی از روی 
مهر بر لبانشــان جاری می شود؛ معلوم است که 
برنامه های زیادی برای نوزاد کوچک شان دارند. 
پدر نوزاد که از ۱۲ سالگی در کشور آلمان زندگی 
می کند، می گوید: اهل تبریز و فرزند همین مرز 
و بوم هستم ولی خدا خواست و بچه دار نشدیم؛ 
از این رو دوســت داشــتم تا سرپرست فرزندی 
بشویم. او تعریف می کند: نوزاد کوچک ما دختر 
زمستانی اســت، من هم در آخرین روز پاییز به 
دنیا آمده ام و همسرم نیز زمستانی است؛ از این رو 
تصمیم گرفتیم نام »یلــدا« را به او بدهیم. مادر 
نوزاد هم که از شــدت ذوق نمی تواند صحبتی 
کند، تنها چشــم به در دوخته است. مدیر کل 
بهزیستی آذربایجان شــرقی به خبرنگار فارس 
می گوید: در واگذاری کودکان بسیار سخت گیر 
هســتیم به طوری که پرونده های زیادی  برای 
سرپرســتی وجود دارد که همگی آن ها با دقت 
مورد بررســی و ارزیابی قرار می گیرد. وی ادامه 
می دهد: این زوج از سال ها پیش در نوبت بودند 
و الان با اولویت تصمیم بر آن شد تا این کودک 
از طریق دادگستری اســتان به این زوج تحویل 
داده شــود.  ارشــدزاده تاکید می کند: یکی از 
اولویت های ما واگذاری کودک بــه افراد بومی 
منطقه اســت که این زوج نیز با اصالت تبریزی 
خواستار سرپرســتی نوزاد بودند. صحبت های 
ارشدزاده که تمام می شود، نوزاد در آغوش خانم 
باقری، سرپرست شیرخوارگاه احسان وارد اتاق 
می شود. چشــمان پدر و مادر جدید یلدا خانم 
برق می زند. مادر نوزاد طاقت نمی آورد و یلدای 
کوچک را به آغوش می کشد و نخستین جمله ای 
که بر زبان می آورد این است: »عروسک زیبای ما، 
خوش آمدی.« یلدا به همراه پدر و مادر جدیدش 
راهی فرودگاه شهید مدنی تبریز می شود و ایران 

را به مقصد آلمان ترک می کند.

درمواجههبافردمبتلابه
کروناویروسچهبایدکرد؟

ایسنا: هنگامی که شــخصی از نزدیکان شما 
به ویروس کرونا مبتلا شد،  تنها باید افرادی در 
خانه بمانند که حضورشان برای مراقبت از بیمار 
ضروری است؛ بنابراین سایر اعضای خانواده باید 
در محل دیگری بمانند و درصورتی که این امر 
میسر نشد بهتر اســت در اتاق دیگری و جدا از 
بیمار بمانند. فضاهای مشترک در خانه باید از 
جریان هوای مطلوبی برخوردار باشد و ضروری 
است که این مهم با بازگذاشتن پنجره یا استفاده 
از دستگاه تهویه هوا محقق خواهد شد. ملاقات 
و بازدید از فرد بیمار باید به محدودترین حالت 
خود برسد و سعی کنید افراد سالخورده،  مبتلا 
به بیماری مزمن قلبی،  کلیوی، ریوی و مبتلایان 
به دیابت را از بیمار مبتــلا به کروناویروس دور 
کنید. رعایت آداب تنفســی و بهداشتی مانند 
شست وشوی دســت ها با آب و صابون به مدت 
حداقــل ۲۰ثانیه نخســتین و مهم ترین خط 
دفاع در مقابل کروناویروس است. توجه کنید 
که هنگام تماس با خون، ترشحات بدن مانند 
عرق، بزاق، خلط، استفراغ، ادرار یا اسهال بیمار 
از دستکش و دستمال استفاده کنید و سپس 

این وسایل را دور بیندازید. 
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شهردار کرج، در جلسه شورای معاونان که در 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج برگزار 
شد، با اشاره به اینکه شــهرداری کرج در بحث 
بودجه و درآمد نسبت به سال گذشته بهتر عمل 
کرده اســت، گفت: باید با تلاشــی مضاعف در 
زمینه جذب عمرانی هم به شرایط مطلوبی که 
مد نظر داریم، دست پیدا کنیم. علی کمالی زاده 
انعقــاد قراردادهای مرتبط بــا بودجه مصوب 
سال آینده را از جمله مقدمات پیشبرد اهداف 
مدیریت شهری برشــمرد و با اشاره به تصویب 
متمم بودجه در شــورای اسلامی شهر کرج، از 
تلاش همه مســئولان مربوطه به ویژه معاونت 
مالــی و اقتصادی، برای تهیه و بررســی متمم 
قدردانی کرد.شــهردار کرج در بخش دیگری 
از صحبت های خود، به فعالیت های ســازمان 
مدیریت پسماند اشاره و با ابراز رضایت از عملکرد 
این ســازمان، اضافه کرد: خوشبختانه جذب 
بودجه در حوزه مذکور طی ســال جاری رشد 

خوبی داشته است.

احتمالرتبهبندیمعلمان
بازنشستهسال۹۸

ایســنا: وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه 
برخی همکاران نیمه اول ســال ۹۸ بازنشسته 
شدند و موافقیم اینها را نیز از مزایای رتبه بندی 
برخوردار کنیم، گفت: به هیئت مربوطه ماموریت 
دادم با حداکثر مساعدت تلاش کنند همکاران 
بازنشسته شــده درســال جاری از رتبه بندی 
اســتفاده کنندکه هنوز قطعی نشــده ولی ما 
تلاش می کنیم از آن بهره مند شــوند. محسن 
حاجی میرزایی در حاشیه مراسم نواختن زنگ 
انقلاب درباره رتبه بندی فرهنگیان توضیحاتی 
ارائه کرد و گفت: وعــده داده بودیم از اول مهر 
رتبه بندی را اجرا کنیم که انجام شد و معوقات 

سه ماه قبل را نیز پرداخت کردیم.

مجلسخدماتناباروریرا
تحتپوششکاملبیمهقراردهد
مهر: دبیر ستاد ســلول های بنیادی معاونت 
علمی رئیس جمهور گفت: از نمایندگان فعلی 
و دور بعد مجلس می خواهیم تا خدمات درمان 
ناباروری را تحت پوشش کامل بیمه قرار دهند.
امیرعلی حمیدیه ، با تاکید بر لزوم پوشش کامل 
بیمه خدمات ناباروری گفت: خوشــبختانه در 
 IVF حال حاضر در حوزه خدمات نابــاروری و
پیشرفت های خوبی داشــته ایم و تنها مشکل 
ما خدمات بیمه ای اســت.وی افزود: ســازمان 
غذا و دارو و وزارت بهداشــت در بحث باروری و 
سلول های بنیادی حمایت های خوبی از مراکز 
درمانی انجام می دهند ولی نبود پوشش بیمه ای 
کامل خدمات مشکلات زیادی را برای بیماران 
ایجاد کرده اســت. این در حالی است که بیمه 
بودن خدمات درمان ناباروری جزئی از وظایف 
بیمه ها در کشور است، اما متأسفانه شاهد عدم 
تحقق آن هستیم.وی با بیان اینکه بیمه ها نباید 
به درمان ناباروری به چشــم یک کالای لوکس 
نگاه کنند، اظهار داشت: درمان این مسئله شبیه 
عمل های زیبایی و یک اقدام لوکس نیست بلکه 
یک نیاز اساسی است و بسیاری از خانواده ها را 
درگیر کرده است، به همین منظور تحت پوشش 
بودن آن هــا از لحاظ اجتماعــی و برای حفظ 
بنیان های خانواده در کشور بسیار اهمیت دارد.

احتمالتغییرطرحترافیک
پایتختدرسالآینده

شــهرخبر:فرمانده انتظامی تهران بزرگ از 
احتمال تغییر در طرح ترافیک پایتخت در سال 
آینده خبر داد. سردار حسین رحیمی، در این 
باره گفت: جلسات کارشناســی ما در رابطه با 
بحث طرح ترافیک تهران و رفع معایب و نواقص و 
بررسی پیشنهادات زیادی که داده ایم شروع شده 
و این جلسات در حال برگزاری است. وی با بیان 
اینکه امیدواریم با جمع بندی موارد، موضوع به 
شورای ترافیک تهران بیاید، تصریح کرد: در آنجا 
در مورد این طرح تصمیــم نهایی اتخاذ خواهد 
شد.رئیس پلیس پایتخت در پاسخ به اینکه آیا 
احتمال تغییر طرح ترافیک در سال آینده وجود 
دارد، به ایسنا گفت: بله. یکســری ایرادها باید 
برطرف شود و ما هم کتبا اعلام کردیم و هم در 
جلسات کارشناسی که داشتیم این موضوعات 

را بیان کردیم. 

کوتاه از جامعه

ایرباس۳۱۹ هنگام فرود در فرودگاه کرمانشاه از باند منحرف شدهنوز خبری از کروناویروس در ایران نیست 
ایسنا: وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه هنوز خبری از ورود »کروناویروس« به ایران نیست، به مردم اطمینان داد هر گونه مورد ابتلا در 
کشور بلافاصله اطلاع رسانی خواهد شد. وزیر بهداشت در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »در نامه ای از دکتر جهانگیری خواستم تا هر 
گونه تردد بین کشور ایران و چین تا اطلاع ثانوی ممنوع شود. جلسه ای اضطراری تشکیل شد و با حمایت مستقیم ایشان تمام پروازهای 
رفت و برگشت به چین لغو شد. تا پاسی از شب با روسای دانشــگاه ها در حال تماس و گفت وگو بودم و در هیچ نقطه از کشور خبری از 
کروناویروس نبود. هر چند ویروس کرونا مرز نمی شناسد، اما تمام مرزهای کشور تحت کنترل و نظارت همکارانم قرار دارد و شبانه روز در 
حال انجام تست های لازم هستند. صبح اول وقت هم از معاونانم خبر گرفتم و خوشبختانه هنوز هم خبری از ورود این ویروس به کشور 

نیست. در این بین لازم است یادآوری کنم که نباید به اخبار کذب و شایعات درباره این ویروس توجه کنید. 

ایسنا:یک فروند ایرباس ۳۱۹ شرکت هواپیمایی ایران ایر که تهران را به مقصد کرمانشاه ترک کرده بود، حوالی ساعت ۶ صبح دیروز 
به هنگام فرود در فرودگاه کرمانشاه به  دلیل نقص چرخ جلو، از باند منحرف شد. رضا جعفرزاده، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری 
تاکید کرد: تمام ۱۰۲ مسافر و هشت خدمه این پرواز در سلامت کامل به سالن ترانزیت فرودگاه منتقل شده اند. یک مقام مسئول در 
شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران هم تاکید کرد: هواپیمای مذکور از باند خارج نشده بلکه به دلیل نقص چرخ جلو، از باند منحرف 
شده است. معصومه اصغرزاده، سخنگوی هواپیمایی جمهوری اسلامی نیز علت بروز سانحه پرواز تهران - کرمانشاه در فرودگاه مقصد را 
لغزندگی زمین به دلیل یخ زدگی باند ناشی از بارش برف، همچنین کاهش دید افقی خلبان به کمتر از ۴۰۰متر به دلیل کولاک برف صبح 

فرودگاه کرمانشاه اعلام کرد. به گفته اصغرزاده، چرخ جلوی این هواپیما وارد زمین گلی حاشیه باند شده است.

نزدیک به چهارماه از 
تصویب و ابلاغ قانون اعطای 

تابعیت به فرزندان زنان 
ایرانی با مردان خارجی 
گذشته، اما هنوز هیچ 
شناسنامه ای برای این 

فرزندان صادر نشده است

خبر ویژه

 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز شنبه 
در جلسه شورای عالی فضای مجازی با اشاره به اینکه 
مردم ایران در دو مقطع منتظر بازگشت و دیدار امام و 
رهبر عزیزشان بودند، اظهار داشت: یکی از این ایام در 
سال ۱۳۴۲ بود که امام)ره( را دستگیر و ایشان مدتی را 
در حصر و زندان سپری کردند و مردم در این روزها در 
سراسر کشور منتظر بازگشت حضرت امام )ره( بودند 
تا مجدداً از هدایت هایشان بهره مند شوند و در نهایت 
در ۱۶ فروردین ۱۳۴۲ این موضوع محقق شد و امام به 

قم بازگشتند و برای استقبال از امام خمینی)ره( مراسم 
زیادی در شهرهای مختلف برگزار شد. رئیس جمهوری 
گفت: پس از سخنرانی امام راحل در ۱۳ آبان ۱۳۴۳ بار 
دیگر ایشان را به تهران منتقل کرده و به ترکیه بردند و 
به مدت یک سال را در شهرهای ازمیر و بورسا گذراندند 
و در نهایت به عراق تبعید شدند. طی این سال ها نیز 
مردم منتظر بازگشت امام خمینی)ره( بودند تا اینکه 
در مهرماه ۱۳۵۷ اجازه ندادند امام)ره( در عراق بمانند 
و ابتدا به قصد کویت و در نهایت عازم پاریس شــدند. 

روحانی با بیان اینکه امام راحل پس از ۴۷ روز از پیروزی 
انقلاب اسلامی، مردم را پای صندوق آرا دعوت کردند، 
گفت: مردم به دعوت امام، در فروردین سال ۵۸ پای 
صندوق رأی آمده و به جمهوری اســلامی رأی آری 
دادند، لذا روز ۱۲ فروردین به عنــوان روز جمهوری 
اسلامی ایران تعیین شــد. رئیس جمهوری گفت: با 
اینکه نظام مورد نظر مردم ایران جمهوری اســلامی 
بود، اما امام )ره( به این اتفاق نظر عمومی اکتفا نکرده 
و تأکید کردند که عنوان و ســاختار سیاسی کشور به 
همه پرسی گذاشته شود. روحانی گفت: ۱۲ بهمن روز 
ورود امام راحل به کشورمان بود و ۱۲ فروردین با رأی 
مردم به عنوان روز تثبیت ماهیت نظام تعیین شــد و 

۱۲ آذر همان سال نیز قانون اساسی تثبیت شده و روز 
قانون اساسی محسوب می شود. بنابراین، این سه ایام 
توانست الگویی از نظام سیاسی را برای همه ملت های 
منطقه و جهان عرضه کند. رئیس جمهوری گفت: به 
روح همه کسانی که در راه آرمان های امام راحل جان 
خود را فدا کرده و به شهادت رسیدند و در همه مراحل 
مختلف تا به امروز به پیروی از راه، منطق و آرمان های 
امام ایســتادگی، شهامت و شــهادت را برگزیدند که 
آخرین آن ها سردار سلیمانی بود، درود می فرستیم. 
سردار ســلیمانی راه پر افتخار شــهادت را برگزید و 
توانست تحول بزرگی را در داخل و در سطح منطقه و 

جهان به وجود آورد.

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی فضای مجازی تاکید کرد

پایدرراهامام)ره(باهدایتهایرهبری

آلودگی هوای تهــران امســال در روزهای زیادی 
مدارس را به تعطیلی کشــاند وگروه های حساس 
جامعه را خانه نشین کرد. با نگاهی به نقشه کیفیت 
هــوای تهــران در روزهایی که به دلیــل آلودگی، 
مدارس تعطیل شده است، اعداد متفاوتی را مشاهده 
می کنیم که حاکی از اختلاف نقطه به نقطه آلودگی 
در مناطق ۲۲ گانه است. آنچه را که استانداری تهران 
برای تعطیــل کردن مدارس، معیــار قرار می دهد 
میانگین شــاخص آلودگی هوا در تمام نقاط است، 
برای مثال اگر شــاخص آلودگی هوا در شهرری به 
۳۰۰ برسد و شاخص در سایر مناطق زیر ۶۰ باشد، 
به دلیل اینکه میانگین شــاخص ۲۲ منطقه به زیر 
۱۱۰ می رسد، استانداری اقدام به تعطیلی مدارس 
نمی کند یا اگر در شــرایطی که بسیاری از مناطق 
دارای شاخص بالای ۱۴۰ یا ۱۶ هستند، تنها چند 
منطقه دارای شاخص زیر ۵۰ یا هوای پاک باشند، 
چون میانگین به بالای ۱۱۰ می رســد، استانداری 
تمام مدارس را تعطیل می کند و مدارس آن منطقه 

را استثنا نمی کند. تقی زاده معاون استاندار تهران 
می گوید، طبق مصوبه هیئت وزیران اعمال مقررات 
برای شرایط اضطرار زمانی الزام آور است که این نیاز 
برای تمام تهران تشــخیص داده شود نه صرفاً یک 
منطقه! محمد تقی زاده معاون عمرانی اســتاندار 
تهران در گفت وگو با باشــگاه خبرنــگاران جوان با 
اشاره به تفاوت چشمگیر شــاخص آلودگی هوا در 
شهرری با سایر نقاط شهر تهران گفت: تصمیماتی که 
استانداری در شرایط اضطرار آلودگی هوا می گیرد 
به صورت پهنه ای در سطح شــهر تهران است و در 
خصوص صرفاً یک منطقــه تصمیم گیری به عمل 

نمی آید.
معاون عمرانی استاندار تهران گفت: مصوبه هیئت 
وزیران مبنی بــر اینکه تصمیم گیری در شــرایط 
اضطرار به صورت پهنه ای باشد، ادامه داد: علت اینکه 
در برخی نقاط شاخص بســیار بالاست به شرایط 
اســتقرار ایستگاه ســنجش و نزدیکی آن به منابع 
آلاینده باز می گردد، برای مثــال در یک نقطه که 
دستگاه سنجش نصب شده است شاهد بودیم که یک 
کامیون یا اتوبوس هم برای مدت طولانی و به صورت 
روشــن در کنار آن توقف کرده بودنــد که این دود 
مستقیماً به ایستگاه سنجش وارد می شد و بلافاصله 
شاخص را از ۸۰ به ۱۴۵ رساند. تقی زاده خاطرنشان 
کرد: همچنین در یکی از روزها که آلاینده های هوا 

در حد ۹۰ بود، فرماندار پاکدشت با من تماس گرفت 
و اعلام کرد که شاخص آلودگی به طور ناگهانی به 

۱۹۰ رسیده و وارد شرایط بنفش شده ایم.
معاون عمرانی اســتاندار تهران افزود: ایستگاه های 
پیرامونــی همه در حــد ۱۱۰ بودند، لــذا از حوزه 
محیط زیست خواستیم که مسئله را بررسی کنند و 
پس از بررسی متوجه شدند که یک جگرکی سیار در 
نزدیکی ایستگاه مستقر شده و دود آن هم مستقیم 
به ایستگاه سنجش وارد می شود و این موضوع سبب 
افزایش چشمگیر شاخص در آن منطقه شده است و 
بعد از آن که جگرکی را از این محل دور کردیم شاهد 

افت شاخص آلودگی بودیم.
مأموریتجدیمحیطزیســتبرای

آلودگیشهرری
او با بیان اینکه یکی دیگر از عوامل بالا بودن شاخص 
آلودگی هوا در شهرری وجود صنایع آلاینده است، 
اظهار کرد: بعضی از ایســتگاه ها نزدیک به صنایع 
هستند که این موضوع هم بر میزان شاخص آلودگی 
هوا اثر می گذارد، به عنــوان مثال ما در هیچ کجای 
تهران زباله سوزی نداریم، اما در شهرری این پدیده 
فراوان اســت و اغلب این فعالیت هــا هم به صورت 
غیرمجاز و مخفیانــه صورت می گیرد که ســبب 

آلودگی هوا می شود.
تقی زاده با اشاره به بازدید شبانه ای که از درسون آباد 

در اطراف شهرری داشــت، گفت: هنگام بازدید 
متوجه شدم که از وســط منطقه ای بیابانی در آن 
اطراف دودی بلند می شود و بعد از اینکه موضوع را 
پیگیری کردم، گفتند مربوط به کارگاه های تولید 
زغال است و جالب اینجا بود که در نزدیکی آن هم 
یک دامپروری وجود داشت که آن ها هم می گفتند 
فعالیت آن ها در هنگام شب به قدری بالا می رود که 
در برخی شب ها گوسفندان ما جان خود را از دست 
می دهند، لذا از محیط زیســت خواستیم که برای 
شهرری اقدامات ویژه کنند. معاون عمرانی استاندار 
تهران با بیان اینکه یکی از اقدامات ویژه جلوگیری 
از پسماندسوزی اســت، گفت: همچنین از فعالیت 
کوره های زغال سوزی و کارگاه های غیرمجاز که اقدام 
به ذوب فلزات و ســرب و مس می کنند، جلوگیری 
خواهد شد و در مورد صنایع بزرگ مانند پالایشگاه و 
کارخانه سیمان به شدت موضوع را رصد می کنیم و 
نظارت جدی انجام می دهیم. او در پایان خاطرنشان 
کرد: در حوزه محیط زیست در مورد شهرری خیلی 
جدی عمل نکرده ایم و قرار شــده کــه به صورت 
جدی این کار را در شــهرری دنبال کنیم. فراوانی 
منابع آلاینده اعم از مجاز و غیرمجاز سلامتی مردم 
شهرری را تحت تأثیر قرار داده است، البته پیش از 
اینکه رئیس جمهور اعلام کرد در هند و بنگلادش 
شاخص آلودگی به ۳۰۰ می رسد که آن ها مدارس 
را تعطیل نمی کنند، تلویحاً دســتور بی توجهی به 
خطرات آلودگی هوا بــرای دانش آموزان و کودکان 

را صادر کرده بود.
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